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روی موج کوتاه

محبوبه ولی، روزنامه نگار

چند روز بعد از انتصاب صادق آملی 
لاریجانی به ریاست مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام، رضا رحیم مشــایی، 
فرزند اســفندیار رحیم مشــایی در 
توئیتر خود نوشت: »گل دادم به آقای 
احمدی نژاد واسه تبریک، البته ایشون 
گفت لاریجانی رییس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام شــده، رئیس اعضا که 

نشده.«
دیروز اولین جلسه مجمع تشخیص 
مصلحت نظام که البته جلسه معارفه 
آملی لاریجانی به عنوان رئیس جدید 
این مجمع نیز بود، برگزار شد. اکثریت 
اعضا حضور داشــتند امــا از محمود 

احمدی نژاد خبری نبود. 
حســن روحانی، رئیس جمهوری 
برخلاف محمود احمدی نژاد بلافاصله 
بعد از اعلام انتصاب آملی لاریجانی به 
عنوان رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، پیام تبریک خود را صادر کرد اما او 
نیز مانند احمدی نژاد در جلسه دیروز 
مجمع غایب بود. جلسه دیروز غایبان 
دیگری از جمله علی اکبر ناطق نوری، 

آیات حســن صانعی، سید محمدرضا 
مدرســی یزدی و آیت الله مومن که در 
بستر بیماری است نیز داشت اما غیبت 
رئیس جمهور فعلــی و رئیس جمهور 
پیشین ایران بیش از همه به چشم آمد. 
در عوض علی لاریجانــی، برادر رئیس 
جدید و رئیس مجلس شورای اسلامی و 
محسن رضایی، دبیر مجمع در طرفین 

او حاضر بودند.
در ابتدای جلســه دیــروز مجمع، 
آیت الله محمــدی گلپایگانی، پس از 
قرائت حکم انتصاب ریاســت مجمع 
از ســوی مقام معظم رهبری، آن را به 
آیت الله آملی لاریجانــی تقدیم کرد. 
لاریجانی که پــس از تقدیم این حکم، 
رسما رئیس جلســه مجمع بود، پس 
از تشکر از اعتماد رهبری، از دو رئیس 
پیشــین این مجمع یاد کرد و علاوه بر 
ذکر خیر هاشمی شــاهرودی، درباره 
اولین رئیس مجمع تشخیص نیز گفت: 
»فرض است بر ما که از مرحوم آیت الله 
هاشمی رفسنجانی)ره( هم یاد کنیم که 
دوره های مستمری در ریاست مجمع 
تشخیص خدمت کردند و در آن دوران 
مسائل متعددی در مجمع حل شد، اگر 

تصمیمات مجمع در آن دوره نبود، برای 
کشور و مردم مشکل ایجاد می شد که 
این مشکلات رفع شد. خداوند روح این 
بزرگواران را با ارواح شهدا و علما و خلصا 

محشور گرداند.«
تایید لایحه »اصلاح قانون 

مبارزه با پولشویی«
اولین جلسه مجمع با ریاست رئیس 
جدیدش، صادق آملــی لاریجانی به 
بررســی و تایید »اصلاح قانون مبارزه 
 FATF با پولشــویی«، یکی از لوایح
گذشــت. غلامرضا مصباحی مقدم، 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از 
تایید نهایی لایحه اصلاح قانون مبارزه با 
پولشویی با اصلاحاتی در این مجمع خبر 
داد و گفت: این لایحه به رییس مجلس 
برای ابلاغ ارســال می شــود. او افزود: 
اصلاحاتی در لایحه اصلاح قانون مبارزه 

با پولشویی انجام شده است.
این لایحه به پیشــنهاد وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در جلســه 17 آبان 
1396 هیأت وزیران به تصویب رسیده 
بود. مجلس شورای اســلامی نیز آن را 
تصویب کرد و به شورای نگهبان فرستاد. 
شورای نگهبان اما پس از بررسی لایحه، 

ایراداتی به آن گرفت و آن را به مجلس 
بازگرداند تا مجلس ایرادات ارائه شده 

را برطرف کند.
مجلس اما بــر موضع و مصوبه خود 
اصرار کرد و لایحه را به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام فرستاد تا تکلیف اختلاف 
مجلس و شورای نگهبان را روشن کند. 

غلامرضــا مصباحی مقــدم، عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان 
اینکه اصلاحاتی در لایحه اصلاح قانون 
مبارزه با پولشــویی انجام شده، به ایرنا 
گفته است: علی لاریجانی رئیس مجلس 
شورای اسلامی، الهیار ملکشاهی رئیس 

کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس از 
طرف مجلس و فرهاد دژپسند وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و لعیا جنیدی معاون 
حقوقی رییس جمهوری به نمایندگی 

از دولت در این جلسه حضور داشتند.
حالا مجمع در اولین جلسه ریاست 
آملی لاریجانی تکلیف اختلاف مجلس 
و شورای نگهبان را به نفع مجلس روشن 
و آنچه که مجلس تصویب کرده بود را 

تایید کرد.
لاریجانــی که همزمــان با حکم 
ریاست مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام، به سمت یکی از فقهای شورای 
نگهبان نیز منصوب شــده است، در 
جلســه دیروز مجمع درباره بررسی 
لوایح در شورای نگهبان و مجمع توضیح 
داد: شورای نگهبان بر حسب وظیفه 
قانونی، خلاف شــرع و خلاف قانون 
اساسی و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، مصلحت را تشخیص می دهند 
و لذا بعضا وقتی برخی فقهای شورای 
نگهبــان در مجمع حضــور پیدا می 
کنند، برای تشخیص مصلحت، رای 
و نظری غیر از آنچه در شورای نگهبان 
داده اند، می دهند. لذا تعبیر تعارض 
که در متن آئین نامه مجمع تشخیص 
مصلحت نظام آمده، دقیق نیست و در 
واقع مجمع از حیث مصلحت نظر می 
دهد و این هیچ تنافی با وظیفه شورای 
نگهبان ندارد و بــه لحاظ نتیجه ، نظر 

مجمع حاکم است.
CFT پالرمو« و«

چالش های جدی رئیس جدید 
مدتی پیش از این نیز لایحه قانون 
مبارزه با تامین مالی تروریســم نهایی 
شده بود. بدین ترتیب تاکنون دو لایحه 
از لوایح چهارگانه FATF )گروه ویژه 
اقدام مالی( به تایید مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام و در واقــع به تصویب 
نهایی رسیده و دو لایحه دیگر همچنان 
منتظر تصمیم گیری مجمع تشخیص 

مصلحت است.
یکی از آن دو لایحــه الحاق ایران به 
کنوانسیون مقابله با جرائم سازمان یافته 
فراملی )پالرمو( است که با اصرار مجلس 
بر مصوبه قبلی خود در حال حاضر در 
مجمع تشخیص در حال بررسی است و 

با پایان بررسی و تصویب دو لایحه قبلی، 
این لایحه برای تصمیم گیری در دستور 

کار آتی مجمع قرار خواهد گرفت. 
لایحه چهارم، لایحه الحاق ایران به 
کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم 
یا همان »CTF« است که در مجلس 
تصویب شد اما شورای نگهبان آن را با 
ایراداتی 22 گانه به مجلس بازگرداند. 
مجلس با اصلاحاتی جزئی، لایحه را به 
مجمع فرستاد. در مجمع گفته شد که 
اغلب ایرادات این لایحه برطرف نشده 
است. عباسعلی کدخدایی، سخنگوی 
شورای نگهبان نیز روز گذشته در نشست 
خبری خود گفــت: از مجموع ایرادات 
شــورای نگهبان به لایحه الحاق دولت 
جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون 
مقابله با تامین مالی تروریسم، مجلس 
تنها دو ایــراد را برطرف کرده و ســایر 

ایرادات به قوت خود باقی است.
 FATF با توجه به حساسیت لوایح
و جنجال و حاشیه هایی که در ماه های 
اخیر داشته اســت، بی تردید می توان 
گفت یکــی از چالــش برانگیزترین 
تصمیمات آملی لاریجانی در ابتدای 
ریاستش بر مجمع تشخیص، تعیین 
تکلیف همین لوایح اســت. امروز در 
اولین روز ریاســت او یکی از این لوایح 
تصویب شد. حال باید دید آیا دو لایحه 
دیگر نیز آنطور که نظــر برادر او، علی 
لاریجانــی و دولت اســت، تصویب 
می شود یا آنگونه که خواست دلواپسان 
است، این لوایح به ویژه لایحه تنش زای 

CFT رد می شود.

تصویب دومین لایحه FATF در مجمع

لاریجانی ریاست کرد، احمدی نژاد غیبت

خبر

رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید کرد: اینکه 
گفته می شود با توجه به شــرایط کشور وزرا با 
استعفای خود پشت دولت را خالی می کنند اصلا 
چنین نیست، هیچ وزیری پشت دولت را خالی 

نکرده است.
ســید محمود واعظی در گفت وگــو با ایلنا، 
درباره گمانه زنی که می گویند در این شــرایط 
اعضای کابینه با اســتعفای خودشــان پشت 
دولت را خالی می کنند و شاید با توجه به شرایط 
اســتعفای وزرا و خروج آنان از کابینه ادامه دار 
باشد، گفت: کابینه های مختلف دنیا را رصد کنید 
مشاهده می کنید که حتماً چنین تحولاتی در 

آنها هم وجود دارد.
رئیس دفتــر رئیس جمهور ادامــه داد: یک 
روز شخصی در کابینه حضور دارد و روزی دیگر 

جایش را فرد دیگری می گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: همین مسئله ای که 
امروز در خصوص اســتعفای وزیر بهداشــت 
پیش آمد؛ شــما مرتب در کابینه های اروپایی 
و آمریکایــی می بینید. یک فرد ممکن اســت 
روابطش نخست وزیر و رئیس جمهور کشورش 
خوب باشــد اما به هر دلیلی نسبت به بودجه ای 
که در اختیار دارد معترض است، حال یک فرد 
دیگری به جای او می آید و می تواند با آن بودجه 

امور را اداره کند.
واعظی گفت: مسئله دولت فقط افرادی که 
دور میز هیئت دولت می نشینند نیست، من ۴ 
سال وزیر بودم و می دانم چه افراد مختلفی در یک 
وزارتخانه و سازمان زحمت می کشند تا کارهای 

کشور انجام پذیرد.

وی تاکید کرد: طبیعی است مدیر با مدیر فرق 
دارد، هر فردی هم روش خاص خود را برای امور 

به کار می گیرد.
رئیس دفتر رئیس جمهــور تاکید کرد: من 
قبول ندارم که می گویند آهسته آهسته وزرای 
دولت قصد دارند پشــتش را خالی کنند هیچ 

وزیری پشت دولت را خالی نکرده است.
وی با اشاره به اضافه شــدن وزرای جدید به 
کابینه عنوان کرد: آقای دژپســند تازه به دولت 
آمده  در این مدت که از فعالیتشــان می گذرد 
شــاهدم که چقدر با انگیزه و علاقه کار خود را 
دنبال می کند و یا آقای اسلامی در زمینه مسکن 
انصافا بســیار خوب عمل کرده آقای همتی هم 

یک کار فوق العاده انجام داده است.
واعظی گفت: امروز فاصله ارز بین بازار و نیما 

2هزار تومان است؛ البته با وجود اینکه آخر سال 
است و شرکت ها سعی می کنند که بدهی آخر 
سال میلادی خود را تسویه کنند این رقم به 11 
هزار تومان هم رسید اما دوباره به کانال 1۰ هزار 

تومان برگشت.
رئیس دفتر رئیس جمهور بــا بیان اینکه هر 
کدام از دوستان و مدیران به فکر کشور هستند، 

اظهار داشت: ما مدیران بسیار لایقی داریم اینکه 
کسی می رود و شــخص دیگری می آید نه فرار 

است و نه آن فرد نقطه ضعفی داشته است.
وی خاطرنشــان کرد: ما در شرایط جدیدی 
قرار داریم و دولت متعهد اســت که مشکلات 
کشــور را حل کند، به هر حال افــراد جدیدی 

می آیند که به دولت کمک کنند.

رئیس دفتر رئیس جمهوری پاسخ می دهد؛

آیاوزرادارندپشتروحانیراخالیمیکنند؟
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گلایهعارفازوزرایاصلاحطلب
محمدرضــا عــارف، رئیــس شــورای عالی 
سیاستگذاری اصلاح طلبان در دیدار با اعضای مجمع 
فرهنگیان ایران اسلامی گفت: برخی یادشان رفته که 
چگونه بر سرکار آمدند. درباره وزرایی که مدعی اصلاح 
طلبی هستند، متاسفانه باید بگویم عملکرد برخی 
از آنها با رفتاری که تلقی عافیت طلبی و ماندگاری 
در قدرت به هر قیمتی می شــود، بعضا به هیچ وجه 
با گفتمان اصلاح طلبی همخوانی نــدارد. در زمان 
انتخابات مجلس دهم نیز به دلیل رد صلاحیت های 
صورت گرفته کسانی را در برخی استان ها حمایت 
کردیم که بعدا مهمترین وظیفه شان را رودررویی با 

فراکسیون امید تعریف کردند.
    

رئیسی:
درآستانقدستدبیرهست
مشکلاقتصادینیست

حجت الاســلام ابراهیم رئیسی، عضو مجلس 
خبرگان رهبری و تولیت آستان قدس رضوی، در 
مراسم معارفه قائم مقام تولیت آستان قدس گفت: در 
رابطه با مسائل اقتصادی کارها با تدبیر پیش می رود 
و هیچ مشکل اقتصادی نداریم، با برنامه ریزی هیچ 
سرمایه ای هم از دســت نخواهد رفت. باید از وجب 
به وجب فضاهای متعلق به امــام رضا)ع( در جهت 
بصیرت افزایی و معرفت آفرینی استفاده کنیم و تمام 
این زمین ها تبدیل به حرم دوم شود که فعالیت های 
تربیتی صورت گرفته در باغ اردوگاه بیلدر، خاتون و 
خوردین نمادی از این حرکت جدید است. با حفظ 
مالکیت بر اراضی می توانیم به نوعی برنامه ریزی کنیم 
تا کسی که سرمایه گذاری می کند از منافع بهره ببرد 

ولی اصل زمین در اختیار آستان قدس باقی بماند.
    

»حبسنسبتاطولانی«
برایشهرامجزایری

عباس جعفری دولت آبادی، دادســتان تهران در 
حاشیه نشســت با رئیس اتاق تعاون ایران در رابطه با 
آخرین وضعیت پرونده شهرام جزایری گفت: پرونده 
شــهرام جزایری که در یکی از شهرستان ها دستگیر 
شده بود، چند وقت پیش به صدور کیفرخواست منجر 
گردید و این فرد در دادگاه بدوی به حبس نسبتا طولانی 
محکوم شده است، ولی از آنجایی که حکم قطعی نیست 

پس از قطعیت، میزان آن اعلام خواهد شد.
    

آخرینوضعیتسوالاز
رئیسجمهوریدرمجلس

جلال محمــودزاده، نایب رئیس کمیســیون 
کشاورزی آب و منابع طبیعی مجلس درباره آخرین 
وضعیت سوال از رئیس جمهوری، به تسنیم گفت: 
بهای قیمت گندم هنوز یکی از محور های ســوال 
نمایندگان از رئیس جمهور است. دولت محصولاتی 
مانند چغندر قند، دانه های روغنی، سیب زمینی و 
غیره را با قیمت بسیار پایین از کشاورزان می خرد 
که این مســائل نیــز از دیگر محور های ســوال از 
رئیس جمهور است. متاسفانه بخش کشاورزی از 
همان ابتدا برای رئیس جمهور در اولویت نبوده است. 
سوال از رئیس جمهوری همچنان به قوت خود باقی 
است اما با توجه به اینکه بررسی بودجه در دستورکار 
مجلس قرار دارد باید دید متقاضیان چه تصمیمی 

خواهند گرفت.
    

گزارشمذاکرهایرانباطالبان
بهرئیسجمهورافغانستان

عباس عراقچی، معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
که هفته گذشته در تهران با گروهی از اعضای ارشد 
طالبان دیدار کرده بود، دیروز در قصر »گلخانه ارگ« 
کابل با اشرف غنی،  رییس جمهوری افغانستان دیدار 
کرد. سایت ریاست جمهوری افغانستان اعلام کرده 
که در این دیدار، عراقچــی در رابطه با رایزنی اخیر 
مقامات ایرانی با طالبان به رئیس جمهوری افغانستان 
گزارشی ارائه  داد و از تعهد دولت ایران به اصل رهبری 
و مالکیت حکومت افغانستان در تداوم پروسۀ صلح،  

به رئیس جمهور افغانستان اطمینان داده است.
    

خبرهادربارهآزادسازی
مرزبانانامنیتیاست

علی کرد، نماینده مردم خــاش و میرجاوه در 
مجلس شورای اسلامی به تسنیم گفت: رایزنی ها 
برای آزادســازی مرزبانان غیور ایران اســلامی که 
توسط گروهک تروریستی گروگان گرفته شده اند به 
طور جدی از سوی مقامات ایرانی در حال انجام است 
و اخبار موثق متعاقبا اعلام خواهد شد به همین دلیل 
بهتر است تا زمانی که صحت اخبار در مورد آزاد سازی 
این افراد مشخص نشده از نشر این موارد خودداری 
کرد. اما بــا توجه به اینکه آخریــن خبرها در مورد 
آزادسازی آن ها امنیتی است نمی توان این مسائل 

را رسانه ای کرد.

مجلس در برابر ایرادات 
شورای نگهبان به »لایحه 

اصلاح قانون مبارزه با 
پولشویی«، بر مصوبه خود 
اصرار کرد و آن را به مجمع 
فرستاد. مجمع نیز دیروز 

در اولین روز ریاست آملی 
لاریجانی، با تایید مصوبه 
مجلس، این تکلیف را به 
نفع بهارستان روشن کرد

 جلسه دیروز غایبان 
دیگری از جمله علی اکبر 

ناطق نوری، حسن صانعی، 
محمدرضا مدرسی یزدی و 
آیت الله مومن که در بستر 
بیماری است نیز داشت اما 

غیبت رئیس جمهور فعلی و 
رئیس جمهور پیشین ایران 

بیش از همه به چشم آمد

حسن قاضی زاده هاشــمی، وزیر مســتعفی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی با بیان اینکه به هر 
حال مشکلاتی که در وزارت بهداشت با آن مواجه بودیم، 
مشکلات یک روزه، یک ســاله یا مربوط به بودجه امسال 
نبود، ادامه داد: به اعتقاد من این مشکلات ناشی از نوعی 
تفاوت دیــدگاه و رفتار بود که این تفــاوت هم به جنس 
هر یک از ما و ریشــه ها، اعتقادات ، باورها و آرمان هایمان 
بازمی گردند. او با اشــاره به اظهاراتی که در روزهای اخیر 

و بعد از قبول استعفایش، به او منتسب شده است، گفت: 
خوشبختانه هر حرف و نقدی که داشتم، آن را صادقانه در 
دوران مسئولیتم با مردم در میان گذاشتم و فکر نمی کنم 
مطلبی باقی مانده باشــد که بخواهــم در حال حاضر آن 
را مطرح کنم. از طرفــی کار افرادی را که بعــد از دوران 
مسئولیت شان تازه انتقادها را می گویند، تایید نمی کنم. 
درست نیست کسی که سال ها در حوزه ای مسئول بوده و 
در دوران مسئولیتش صحبت و نقدی نکرده، بعد از اینکه از 

مسئولیتش کنار رفت شروع به نقد، انتقاد و نقل قول کند.
طرح تحول موفق بود و هست

به نوشته ایســنا، وی تاکید کرد: بر این اساس هر نقل 
 قولی که از من اعم از کلامی، مکتوب و حتی تصویری که 
ممکن است تقطیع شده باشد، منتشر شود، مورد تایید 
نیســت. البته به جز صحبت هایی که در آخرین جلسه 
شــورای  معاونین با همکارانم، معاونین و مسئولان ارشد 
وزارت بهداشــت و دانشــگاه های علوم پزشکی در دهم 
دی ماه مطرح کردم که توصیه می کنم همه بشنوند. به جز 
این صحبت ها هر آنچه که منتشر شود، فاقد ارزش و اعتبار 
است. من همه حرف هایم را در همان جلسه مطرح کردم 
و توضیح دادم که چرا به وزارت بهداشت آمدم، چرا طرح 

تحول نظام سلامت شروع شد و چرا طرح تحول موفق بود و 
هست. همچنین توضیح دادم چه کسانی ما را اذیت کردند 

که کارشان به نوعی اذیت مردم بود.
در عیــن حــال بعــد از قبول اســتعفایم از ســوی 
رییس جمهور، بــا آقای دکتر نمکی، سرپرســت وزارت 
بهداشت تماس گرفتم، به ایشــان تبریک گفتم و عرض 
کردم که هر کاری به صورت مشــورتی، فکــری و از باب 
انتقال تجربه از دســتم برآید، برای کمک به مردم آن هم 
در این شرایط سخت و به  ویژه برای مردم مناطق محروم، 
بیماران خاص، ایتام، بچه های بی سرپرست، خانواده های 
شــهدا و جانبازان و ایثارگران انجام می دهم و در خدمت  

مردم هستم.

واکنش وزیر مستعفی بهداشت به حواشی استعفایش؛

جنسشانبامنفرقداشت


